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Aanwezige leden: de heer Aartsen (commissievoorzitter, VVD), mevrouw Van Ginneken 
(D66), de heer Geurts (CDA), mevrouw De Vries en mevrouw Kooij (namens het 
fractiepersoneel), de heer Benhammou (namens het ambtelijk personeel). 
 
Aanwezige adviseurs: mevrouw Penninga (directeur Bedrijfsvoering/Huisvesting), 
mevrouw Wouters (projectmanager renovatie van de Tweede Kamer), de heer De 

Bruijn (integraal adviseur), mevrouw Berntsen (coördinerend architect van het RVB), 
de heer Paardekooper (projectmanager van het RVB) 
 
Griffier: de heer Van der Leeden 
Adjunct-griffier: mevrouw Van Tilburg  
 
Afwezig met bericht van verhindering: de heer Kops (PVV), mevrouw Bromet 

(GroenLinks), de heer Thijssen (PvdA), de heer Stoffer (SGP), mevrouw Van den 
Heuvel-de Grooth (namens het ambtelijk personeel), de heer Dronkers (namens de 
OR),  
 

 
1. Opening en mededelingen 
De commissievoorzitter opent de vergadering en heet iedereen welkom. Er zijn enkele 

afmeldingen ontvangen.  
 
2. Architectonische expressie en symboliek van de publiekentree 

De nadere architectonische uitwerking van de publieksentree (aan de Hofplaats) en het 

verhaal rondom de symboliek wordt toegelicht door de integraal adviseur.  

 

Het schetsontwerp voor de nieuwe centrale publieksentree, waar twee ontwerpen 

voorlagen, is eerder reeds vastgesteld en het voorlopig ontwerp zal op een later 

moment, voor het zomerreces, bij de BBC en het Presidium ter besluitvorming 

voorliggen. Ten opzichte van het eerder aan het Presidium voorgelegde schetsontwerp 

zijn er diverse stappen gezet om beide ontwerpen samen te voegen, waarbij veel 

aandacht is besteed aan expressie, inpasbaarheid in de omgeving en symboliek. In het 

nieuwe ontwerp is tevens gewerkt aan de herkenbaarheid van het gebouw als 

publieksentree van de Tweede Kamer, met als centrale thema’s water en beweging. 

Beweging als symbool het effect dat je als burger kan maken op de samenleving, door 

te stemmen, een petitie aan te bieden, de Kamer te bezoeken of een brief te schrijven; 

daarmee zet een burger iets in beweging, een rimpeling in het water. Water voor de 

verbondenheid van Nederland met het water. Daarnaast ligt de entree exact op de plek 

waar vanaf de dertiende eeuw een tweede gracht om het Binnenhof lag.  
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Nadere uitwerking van deze richtinggevende ontwerpvisie zal nog volgen om te komen 

tot een voorlopig ontwerp. Daarbij ligt de nadruk op de technische en functionele 

uitwerking van het ontwerp en de materialisatie.  

 

Ten aanzien van het voorliggende ontwerp geeft de BBC nog de volgende 

aandachtspunten mee:  

- De BBC is positief over het ontwerp, de gekozen vormentaal en de manier 

waarop het ontwerp in het geheel van de omgeving van gebouwen past. Het 
ontwerp wordt gezien als open, transparant, organisch en krachtig 
vormgegeven. Ook de beoogde toepassing van bio-based/duurzame materialen 
wordt gewaardeerd.   

- Ten aanzien van de symboliek van beweging en water zijn de leden positief.  
- De BBC-leden vragen aandacht voor de paaltjes die te zien zijn in het 

vooraanzicht van het ontwerp. De BBC is van mening dat de wijze waarop deze 
nu geplaatst zijn afbreuk doet aan het ontwerp. De BBC-leden geven aan dat 
de publieksentree wat hen betreft toegankelijkheid en gastvrijheid moet 
uitstralen en dat de wijze waarop de paaltjes geplaatst zijn daaraan zou 

moeten bijdragen. De BBC roept op om hier ook het principe van security-by-
design toe te passen in plaats van paaltjes, door waar mogelijk te kiezen voor 
natuurlijke of meer organische oplossingen.  

- De BBC suggereert in de verder uitwerking van het ontwerp te kijken naar de 
positie van de kolommen van de publieksentree, die nu los staan van de gevel. 
Wellicht kunnen deze nog op een andere manier gepositioneerd worden, indien 
dat constructie-technisch mogelijk is. De BBC suggereert in dit kader te zoeken 
naar de balans tussen modern en klassiek. Ook suggereert de BBC bij de 
verdere uitwerking aandacht te hebben voor de aansluiting van het glas met 
het dak. Dit kan wellicht op een meer organische wijze worden geconstrueerd.  

De BBC vraagt tevens aandacht voor het onderhoud in brede zin.  
- Omdat de Grondwetbank die op de Hofplaats stond is komen te vervallen, 

vraagt de BBC aandacht voor de wijze, vorm en locatie waarop de verwijzing 
naar de Grondwet terug zal komen in de omgeving van het Binnenhof, die past 
in het ontwerp en waarvan ook de plek passend is.  

- Ten aanzien van de nadere uitwerking van het ontwerp, is de BBC onder meer 

benieuwd naar de uitwerking en detaillering van de onderkant van het plafond 

van de bovenhal. De BBC is positief over de keuze om het dak van de 
publieksentree dicht te maken. 

- De BBC is positief over de toepassing van hout in de afwerking met een 
verwijzing naar gebouwdeel N. 

 
De BBC stemt in met de richtinggevende ontwerpvisie. De BBC geeft aan dat het 

voldoet aan de voorwaarden zoals vooraf bepaald (symboliek en herkenbaarheid van 
het gebouw als ingang van het Nederlandse parlement). 
 
3. Rondvraag en Sluiting 
De commissievoorzitter meldt dat er een kort een richtinggevend advies aan het 
Presidium zal worden opgesteld naar aanleiding van deze vergadering. Het 
conceptadvies aan het Presidium per e-mail aan de BBC-leden zal worden voorgelegd, 

met het verzoek daarop te reageren. 


